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رئیس جمهور اجازه افزایش قیمت بنزین را 
نخواهد داد 
معاون اجرایی رئیس جمهور درباره شایعه 
گرانی بنزین گفت: تحت هیچ شــرایطی 
رئیس جمهور اجازه افزایش قیمت بنزین را 

نخواهد داد.
آقای صولت مرتضوی اظهار کرد: رئیس جمهور درباره 
قیمت دیگر اقلام هم تأکید دارند تا پایان سال افزایش 
قیمتی رخ ندهد. آقای احمد وحیدی، وزیر کشــور نیز 
چندی پیش در واکنش به اینکه عده ای شایعه گرانی 

بنزین یا کاهش سهمیه ها را در جامعه مطرح می کنند، گفت: به هیچ وجه تغییری در سهمیه 
بنزین و قیمت بنزین رخ نخواهد داد و مردم خیالشان راحت باشد.وی با بیان اینکه سهمیه دوم 
بنزین هم به طور کامل برقرار است و مشکلی از این بابت وجود ندارد، تصریح کرد: متأسفانه 
عده ای در کشور شایعه گرانی بنزین یا کاهش سهمیه بنزین ۱۵۰۰ تومانی را مطرح می کنند که 

بنده این شایعه ها را تکذیب می کنم.

وزارت نفت اعلام کرد؛
 اختصاص سهمیه سوخت اضافی 
برای ۳۵۰۰ اتوبوس بین شهری 

وزارت نفت اعــلام کرد: همزمان با اربعین 
حســینی، مازاد بر ســهمیه مــاه جاری، 
تا  بین شــهری ۵۰۰۰  ۳۵۰۰ اتوبــوس 
۷۰۰۰ لیتر سهمیه اضافه دریافت می کنند که 
این مقدار شب گذشته در کارت سوخت آنها 

شارژ شده است.  
وزارت نفــت، صنعت نفت ایران هم زمان با برگزاری 
راهپیمایی اربعین حســینی در کشور عراق اقدام هایی 

برای تسهیل حضور زوار انجام می دهد و ارائه خدمات در مرزها تداوم دارد.
همسو با تداوم این خدمت رسانی، شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در مناطق مرزی 
کشور با عراق در مجموع ۱۴ دستگاه جایگاه سیار بنزین نصب کرده یا در حال بهره برداری 
است. )۲ دستگاه در مرز خسروی، ۵ دستگاه در مرز مهران، ۲ دستگاه در اهواز، ۲ دستگاه در 
شلمچه، یک دستگاه در خرمشهر، یک دستگاه در مرز تمرچین و یک دستگاه در مرز باشماق( 
که سوخت اتوبوس های شرکت واحد که در مسیر ۲۰ کیلومتری زائران را به نقطه صفر مرزی 

می رسانند از این جایگاه ها تأمین می شود.
از سویی افزون بر تأمین بنزین جایگاه ها در مناطق مرزی غرب کشور، ذخیره سازی بنزین 
در انبارهای مناطق اشاره شده هم انجام گرفته است و در عین حال مازاد بر سهمیه ماه جاری، 
۳۵۰۰ اتوبوس بین شهری ۵۰۰۰ تا ۷۰۰۰ لیتر سهمیه اضافه دریافت می کنند که این مقدار تا 

شب گذشته به کارت سوخت آنها شارژ شده است. 
همچنین برای رفاه حال زائران حسینی در ایام اربعین در خاک عراق و به منظور جابه جایی 

زائران در آن سوی مرز هم سوخت کافی در نظر گرفته و تحویل شده است.

پودر زئولیت ۱۳X جایگزین نمونه های خارجی شد 
پــودر زئولیــت ۱۳X توســط محققان 
پژوهشگاه صنعت نفت و با حمایت شرکت 
ملی گاز ایران، تولید، بومی سازی و جایگزین 

نمونه های خارجی شد.
زئولیت ۱۳X یک ماده مؤثر مهم در صنعت نفت و گاز 
به حساب می آید که پیش از این وارداتی بود و هم اکنون 
با تلاش محققان پژوهشگاه صنعت نفت در زمان یک  
سال دانش فنی آن بومی سازی و در داخل کشور تولید 

شده است. ماده مؤثر زئولیت ۱۳X در صنعت نفت و گاز به عنوان کاتالیست و جداسازِ جاذبِ 
مواد کاربرد دارد و سالانه هزار تن از این ماده مؤثر در کشور نیاز است که هم اکنون از کشورهای 

خارجی وارد می شود.
مراحل تست پایلوتی این محصول انجام شده و شرکت صنایع شیمیایی بهداشت قرار است 
تحت لیسانس پژوهشگاه صنعت نفت تجاری سازی آن را انجام دهد تا در نهایت بتوان به تولید 

انبوه این محصول در کشور دست یافت.
گفتنی اســت جلوگیری از خروج ارز، قطع وابستگی به واردات پودر زئولیت ۱۳X و کنترل 
ساختار این ماده تولیدی مطابق با نیاز واحد عملیاتی را می توان از مزایای تولید این محصول 

برشمرد.

نیجریه ال ان جی بیشتری روانه اروپا می کند 
 وزیر نفت نیجریه از توان ارسال محموله های 
بیشــتر گاز طبیعی مایع شده )ال ان جی( به 
اروپا تا زمستان آینده خبر داد. تیمیپر سیلوا 
در کنفرانس گس تِک )Gastech( در میلان 
گفت: نیجریه می تواند تا زمســتان آینده 
محموله های ال ان جی بیشتری به اروپا صادر 

کند.
وی افزود: مسائل کنونی امنیتی در نیجریه تحویل گاز 

بیشتر را به تأخیر می اندازد، اما نیجریه خط لوله عرضه گاز نیجریه به اروپا از خاک الجزایر را 
احداث خواهد کرد.

سیلوا تصریح کرد: به زودی تصمیم نهایی درباره سرمایه گذاری برای ساخت زیرساخت های 
مورد نیاز افزایش عرضه گاز به اروپا گرفته می شود و برآوردها حکایت از آن دارد که این پروژه 
بیش از ۱۰ میلیارد دلار هزینه خواهد داشت. وی با اشاره به مشارکت شرکت های نفتی دولتی 
نیجریه و الجزایر در این پروژه گفت: دیگر سرمایه گذاران خصوصی نیز برای مشارکت در این 

پروژه اظهار تمایل کرده اند.
وزیر نفت نیجریه بدون اشاره به جزئیات و استقبال از مشارکت همه شرکت ها در این پروژه 

زیرساختی اظهار کرد: احتمال دارد شرکت انی ایتالیا در این پروژه مشارکت کند.

درس تلخ اقتصاد کلان از بورس
ادامه از صفحه یک

۱- به بازار سرمایه هیچ وظیفه ای جز تامین مالی و امکان پذیر کردن تغییر پورتفوی اشخاص 
در واکنش به تغییر چشم انداز آنها نباید تحمیل کرد و نباید توقع داشت.

۲- بازار سرمایه جای معامله گران حرفه ای، باهوش، ریسک پذیر و صبور است و معامله گران 
انفرادی فاقد این ویژگی ها جایی در این بازار ندارند و وظیفه سیاستگذار نیست که آنها را به ورود 

به این بازار ترغیب کند.
۳- ریسک و لذا سود و زیان حتی در مقیاس گسترده ویژگی این بازار است و دولت نباید تلاش 

کند بازدهی قطعی در این بازار وعده دهد.
۴- هرچه حجم مداخله و به اصطلاح حمایت دولت در این بازار کمتر باشد، وضعیت بازار 
انعکاس بهتری از چشم انداز آینده اقتصاد خواهد بود و بخش کمتری از بازدهی سرمایه گذاران 

حرفه ای توسط دارندگان اطلاعات درونی تصاحب می شود.

مدیرعامل شرکت آبفا خوزستان:
 مشکلی در تامین آب آشامیدنی زوار 

در پایانه های مرزی خوزستان وجود ندارد
مدیرعامل شــرکت آبفا خوزستان گفت: هیچ مشــکلی در تامین آب در 

پایانه های مرزی خوزستان جهت زوار اربعین حسینی نداریم.
محمد رضا کرمی نژاد در گفت و گو با ایسنا، درباره آخرین اقدامات انجام شده شرکت آبفا 
خوزستان در پایانه های مرزی شلمچه و چذابه اظهار کرد: امسال با توجه به استقبال بی نظیر 
زوار از پایانه های مرزی، تامین آب شرب با کیفیت مواکب در پایانه های مرزی را در منطقه 
ایران و عراق در دستور کار قرار دادیم و تا امروز هیچ مشکلی در تامین آب در پایانه های مرزی 
خوزستان جهت زوار اربعین حسینی نداریم.مدیرعامل آبفا خوزستان بیان کرد: امسال با برنامه 
ریزی انجام شده برای تکمیل خطوط انتقال آب و شبکه فاضلاب مرزهای چذابه و شلمچه 
یک هزار و ۴۵۰ میلیارد ریال هزینه شده است که طبق بازدیدهای میدانی روزانه از وضعیت دو 

پایانه مرزی، شرایط پایداری وجود دارد.
کرمی نژاد با اشاره به اقدامات انجام شده در اجرای شبکه فاضلاب در پایانه های مرزی عنوان 
کرد: امسال شبکه فاضلاب در پایانه مرزی شلمچه اجرایی شده و مشکل چندین ساله فاضلاب 
در این پایانه مرزی برطرف و مشکلی در این زمینه وجود ندارد. در پایانه مرزی چذابه به منظور 
جمع  آوری پساب تولیدی نیز شبکه فاضلاب تکمیل و لایروبی شده و بر این اساس در چذابه 
هم مشکلی در بخش فاضلاب نداریم.وی تصریح کرد: در پایانه های مرزی شلمچه و چذابه 
ادارات خرمشــهر و دشت آزادگان مستقر شده اند و واحدهای کنترل  کیفی نظارت دقیقی بر 

کیفیت آب شرب زوار اربعین حسینی دارند.

اخبار کوتاه 

وزیر نیــرو اجرای طرح هــای مدیریت مصرف در 
تابستان امسال را موفق ارزیابی کرد و گفت: قبض 

رایگان برای پنج میلیون مشترک صادر شد. 
»علی اکبر محرابیان« افزود: یکی از پایه های مدیریت مصرف 
امسال، مشارکت مردم است که برای مشارکت آنان لازم بود با 
موارد مدیریت مصرف آشــنا کرده و اقشار جامعه را به مشارکت 
در این باره دعوت کنیم.وی ادامه داد: واسطه اصلی فرهنگ سازی 
و رســاندن پیام به مخاطب، رسانه ها بودند که به عنوان یکی از 
مهم ترین رکن مجموعه مدیریت مصرف، نقش خود را به نحو 
احســن اجرا کردند.وزیر نیرو درباره نتیجه اجرای طرح مدیریت 
مصرف، گفت: از ابتدای فصل گرم نزدیک به ۴۰ میلیون قبض 
صادر شده که ۱۶ میلیون و ۷۰۰ هزار مشترک )بیش از ۴۰ درصد 
مشترکان( مصرف خود را نسبت به سال گذشته کاهش داده اند.

وی اضافه کرد: این موضوع نشان دهنده مشارکت عمومی مردم 
و موفقیت آمیز بودن طرح های مدیریت مصرف است.محرابیان 
خاطرنشان کرد: بر اســاس قولی که به مردم داده شده، قرار شد 
در کنار این طرح برای مشترکان کم مصرف پاداش صرفه جویی 
در نظر گرفته شود که از این بابت نزدیک به ۸۵۰ میلیارد تومان 

پاداش مدیریت مصرف به مشترکان صنعت برق داده شده که 
پیش بینی می شــود این رقم تا آخر فصل تابســتان از یک هزار 
میلیارد هم عبور کند.وزیر نیرو بیان داشت: از ۱۶ میلیون و ۷۰۰ 
هزار قبضی که شامل دریافت پاداش صرفه جویی شدند، نزدیک به 
پنج میلیون قبض رایگان یا بستانکار شد که نشان می دهد پاداش 
صرفه جویی این مشترکان بیش از هزینه قبض آن ها بوده است.

وی درباره برنامه مدیریت مصرف در بخش اداری، گفت: در بخش 
اداری مصوبه هیات دولت مبنی بر کاهش ۳۰ درصدی مصرف 
نسبت به سال گذشته را داشتیم که با همکاری همه دستگاه های 
دولتی توانستیم این طرح را با موفقیت اجرا کنیم.عضو کابینه دولت 
سیزدهم ادامه داد: براین  اساس مقرر شد ساعت اداری یک ساعت 
زودتر شروع شود تا در ساعت های گرم روز اداره های دولتی تعطیل 
شوند، کاهش دمای حرارت دستگاه های سرمایشی و استفاده از 
مولدهای خودگردان از دیگر راهکارهای کاهش مصرف ادارات 
در طرح مدیریت مصرف بود. محرابیان با بیان اینکه در بخش  
کشاورزی نیز برنامه های مجزایی در پیش گرفته شد، گفت: به طور 
مثال در بخش کشاورزی قرار شد چاه های کشاورزی از بازه زمانی 
ســاعت ۱۱ تا ۱۸، به مدت پنج ساعت خاموش شوند و در ازای 

این تعامل، قبض برق چاه های کشاورزی رایگان شود.وی، برنامه 
مدیریت بار مصرف صنایع را برنامه ای منعطف و متنوع دانست و 
خاطرنشان کرد: برای ۶۳۰ هزار صنعت فعال در کشور متعهد شدیم 
که برق ۵۸۰ هزار صنعت را که به طور عمده صنایع خرد یا حیاتی 
مثل داروسازی بودند، بدون محدودیت تأمین کنیم. همچنین برق 
۴۹ هزار و ۵۵۸ مشــترک صنعتی دیگر نیز که در سال گذشته 
به صورت روزانه و از ساعت ۱۱ صبح تا ۲۰ قطع می شد، امسال 
فقط به مدت ۱۲ ســاعت در هفته طی یک روز، آن هم تنها از 
ساعت ۱۱ تا ۲۳ به صورت گردشی محدود می شد.وزیر نیرو گفت: 
همچنین با ۴۴۲ صنعت بزرگ که مشمول طرح محدودیت شدند، 
این گونه به تفاهم رسیدیم که در وهله نخست در طول سال میزان 
برق مورد نیازشان را برای تولید استاندارد تأمین کنیمو در گام دوم، 
ایامی را که مشمول محدودیت مصرف می شوند به دوران تعمیر 
و نوسازی و تعطیلات سالانه اختصاص دهند و سوم، تا آنجا که 
برایشــان مقدور است کسری برق روزانه را در ایام محدودیت با 
برق نامحدود شبانه جبران کنند. مشارکت  همگانی مردم در طرح 
مدیریت مصرف برق، برای عبور موفق از پیک بار و تحقق شعار 

تابستان بدون خاموشی نقش بسزایی ایفا کرد.

صدور قبض رایگان برای ۵ میلیون مشترک خانگی در تابستان
وزیر نیرو خبر داد:

 انجام بیش از 12 هزار نقطه ضخامت سنجی 
در نفت و گاز گچساران

 تعریف مواد خام و نیمه خام پتروشیمی 
دقیق نیست 

 طرح انتقال آب از خلیج فارس 
به استان فارس در دست اجراست

 لزوم توسعه ساخت 
نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور 

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد گفت: طرح انتقال آب 
از خلیج فارس به اســتان فارس و به طور خاص شهر لامرد 
و پارســیان با ۱۵ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در حال 

اجراست.
احسان انصاری اظهار کرد: بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد ریال کار زیرساختی در 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد برای دو سال تعریف کردیم که ۵۰ هزار میلیارد 
ریال آن عملیاتی شــده است؛ یکی از طرح های ما در زمینه دفع سیلاب در 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد بیش از هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان است.مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد با اشاره به اهمیت تأمین آب پایدار در مناطق صنایع 
انرژی برَ گفت: احداث زیرساخت های لازم تأمین آب پایدار در منطقه ویژه 

اقتصادی لامرد در یک سال اخیر برنامه ریزی شده است.

وی با اشاره به طرح انتقال آب از خلیج فارس به استان فارس و به طور خاص 
شهر لامرد و پارسیان افزود: این طرح با ۱۵ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در حال اجراست و برای رسیدن به شهر لامرد، نیاز به سرمایه گذاری بیش از 
۵ هزار میلیارد تومانی دارد.انصاری به نیاز ۵۵ میلیون متر مکعبی آب در منطقه 
ویژه لامرد در افق طرح ۱۴۲۰ اشاره کرد و گفت: این خط انتقال تا الان برای 
۶۰ میلیون متر مکعب کار انجام می دهد.وی با بیان اینکه هزینه آب در مقابل 
ارزش افزوده ماده معدنی و صنعت، ناچیز است، اضافه کرد: آلومینیوم به تنهایی 
نزدیک به ۲ میلیون متر مکعب در منطقه ویژه لامرد مصرف آب دارد که نباید 
از آب آشامیدن مردم تأمین شود و صنایع موظف به تأمین آب مصرفی خود 
هستند.مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی لامرد با اشاره به مشکلات تأمین آب 
در این منطقه صنعتی افزود: در حال حاضر ما آب مورد نیازمان را از سد کوثر 
واقع در استان کهگیلویه و بویراحمد با خط انتقالی به سمت بندرعباس و از خط 

عبوری به نام محرم، استحصال می کنیم که در واقع آب شرب مردم است.
مدیر عامل منطقــه ویژه اقتصادی لامرد با اشــاره به ســاخت نیروگاه 
۹۱۳ مگاواتی غدیر پس از یــک وقفه و تعطیلی گفت: بهره برداری از این 
نیروگاه، مکملی در تأمین برق پایدار منطقه صنایع انرژی برَ لامرد خواهد بود.

انصاری از طرح احداث آزاد راه ۴۵ تا ۵۰ کیلومتری خبر داد و گفت: این آزاد راه 
که از ملزومات منطقه است، منطقه لامرد را به بندر متصل می کند.مدیرعامل 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد با اشاره به اشتغال مستقیم حدود ۳ هزار و ۵۰۰ نفر 
در منطقــه ویژه اقتصادی لامرد، افزود: ۹۵ درصد شــاغلان در این منطقه 
اقتصادی بومی هستند و ما توانستیم اشتغال پایدار را در این منطقه ایجاد کنیم.

مدیرعامل انجمن انرژی های تجدید پذیر ایران گفت: نامناسب بودن 
سیاست خرید تضمینی برق در احداث نیروگاه های تجدیدپذیر، 
باعث شده دولت ها و صنایع، بیشتر به سمت نیروگاه های گازی و 
سیکل ترکیبی حرکت کنند در حالی که با توجه به ناترازی گاز در 

کشور، این تصمیم نادرست است.
آقای ســید مسلم موسوی افزود: پس از امضای برجام، بر اساس اعلام مدیر کل 
 ســرمایه گذاری خارجی وقت وزارت اقتصاد، به جز بخش نفت و گاز، نزدیک به

 ۸ میلیارد دلار تقاضای سرمایه گذاری خارجی در کشور وجود داشت که ۴ میلیارد 
دلار آن مربوط به توسعه نیروگاه های بادی و خورشیدی بود.

وی گفــت: اکثر قریب به اتفاق هیئت های خارجی که در آن زمان وارد کشــور 
می شدند، با سازمان ساتبا برای سرمایه گذاری جلسه می گذاشتند، اما این سازمان به 
دلیل بی تجربگی، فرصت های زیادی را از دست داد؛ به طور مثال، شرکت های بزرگ 
تولید کننده توربین بادی مانند شرکت وستاز با سطوح بالای مدیریتی کشور جلسه 
می گذاشتند و متقاضی سرمایه گذاری و حتی ایجاد کارخانه های تولید توربین در ایران 
بودند، اما به خاطر تعللی که در وزارت نیرو وجود داشــت، جذب حداکثری سرمایه 
خارجی رخ نداد و فقط ۴۰۰ میلیون دلار جذب شد.مدیر عامل انجمن انرژی های 
تجدید پذیر ایران همچنین گفت: سرمایه گذاری ها به صورت دلاری انجام می شود، 
اما قرارداد های خرید تضمینی به صورت ریالی است و تغییرات نرخ دلار سبب می شود 
که مطالعات امکان سنجی ابتدایی تحت الشعاع قرار گیرد که دولت سعی کرد این 
تغییرات نرخ ارز را با تغییر تعرفه های خرید تضمینی طی دو مرحله ۳۰ و ۴۰ درصدی، 
تا حدودی جبران کند، اما جذابیت سرمایه گذاری با تشدید تلاطمات نرخ ارز، از بین 
رفت؛ چرا که هزینه بالا می رود و درآمد ثابت باقی می ماند.وی با اشــاره به اینکه 
ایران علاوه بر منابع نفــت و گاز، از نظر انرژی های تجدیدپذیر نیز ظرفیت غنی 
دارد، افزود: مناطقی مانند خواف در خراســان را در کشور داریم که ضریب ظرفیت 
نیروگاه های بادی، بالای ۴۵ درصد اســت که عدد قابل توجهی در این نیروگاه ها 
محسوب می شود؛ همچنین در مناطقی سمت سیستان و بلوچستان، قزوین و بینالود، 
باد با سرعت مناسب وجود دارد که برای احداث نیروگاه های بادی بسیار مناسب است.
آقای موسوی درچه ادامه داد: از نظر نیروگاه های خورشیدی نیز نه تنها شدت تابش 
مناسب است، بلکه در برخی مناطقی از کشور مانند همدان یا شمال کرمان، چون 

ارتفاع بالا نیز وجود دارد و هوا خنک است، بازدهی نیروگاه های خورشیدی افزایش 
می یابد.وی در ادامه اظهار کرد: آلمان از نظر فناوری و نصب نیروگاه های خورشیدی، 
یکی از کشور های پیشرو است؛ با این وجود، با پتانسیل ترین مناطق کشور آلمان، از 
کم پتانسیل ترین مناطق ایران، تابش کمتری دارند. در نوار حاشیه دریای خزر، به 
خاطر ابری بودن هوا، پتانسیل انرژی خورشیدی کمتر از سایر نقاط کشور است، اما 
این نقاط نیز، از همه نقاط آلمان ظرفیت بهتری برای احداث نیروگاه خورشیدی دارند.
مدیر عامل انجمن انرژی های تجدید پذیر ایران در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: دولت در سال گذشته، تعرفه های خرید تضمینی انواع انرژی های تجدیدپذیر 
را تقریبا ۴۰ درصد افزایش داد، اما در طولانی مدت، این تعرفه ها کاهش می یابند و 
دلیل این تصمیم این بود که در سال های ابتدایی تغییر تعرفه، سرمایه گذاری اولیه 
به سرمایه گذار بر می گردد و پس از آن، باید با تعرفه کمتری برق را از سرمایه گذار 
دریافت کنند که این موضوع نشان می دهد، عملا افزایش ۴۰ درصدی کارایی ندارد 

و جذابیتی برای سرمایه گذار ایجاد نمی شود.
وی افزود: طبق ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر، هر سرمایه گذاری که 
با صرف هزینه بتواند منجر به صرفه جویی در مصرف انواع انرژی شود، باید متناسب 
با میزان انرژی صرفه جویی شده، گواهی صرفه جویی دریافت کند که بتواند آن را از 
طریق عرضه در بورس یا روش های دیگر، استفاده کند، اما اکنون، هماهنگی میان 
دستگاه هایی مثل وزارت نیرو، وزارت نفت و سازمان برنامه و بودجه وجود ندارد.این 
فعال حوزه انرژی گفت: اگر هماهنگی هم به وجود آید و سرمایه گذار تمامی مراحل 
را طی کند، به طور مثال آن را به سمت سازمان هدفمندی یارانه ها سوق می دهند 
که خود این سازمان، منابع مالی مطمئنی ندارد و پرداخت یارانه های نقدی در اولویت 
آن است.آقای موسوی درچه در بخش دیگری از سخنان خود، در خصوص تاکید 
قانون جهش تولید دانش بنیان مبنی بر استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر گفت: اگر ساختار های عرضه و تقاضا در بورس انرژی 
به درستی شکل گیرد، مدل مناسبی برای اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان 

خواهد بود و می تواند برای تامین برق شهرک های صنعتی مفید باشد.
وی همچنین گفت: شرط اجرای این قانون، این است که دریافت درآمد حاصل 
از ســرمایه گذاری در این حوزه، با چالش مواجه نشود.این مقام مسئول افزود: در 
شرایطی که کشــور در اکثر حوزه های انرژی با ناترازی مواجه شده و دولت برای 
جلوگیری از تبعات اجتماعی، مجبور به در اولویت قرار دادن بخش خانگی و تجاری 
است، وزارتخانه های نیرو و صمت تصمیم به احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه های 
تجدیدپذیــر برای صنایع گرفته اند، اما برخی صنایع به علت پایین تر بودن هزینه 
سرمایه گذاری، تمایل به احداث نیروگاه های گازی دارند؛ غافل از این که در زمستان، 
مشکل کسری گاز بیشتر نمود پیدا می کند. وی تاکید کرد: باید به برهمکنش آب، 
انرژی و محیط زیســت توجه شود؛ یعنی نمی توان مشــکل تامین آب، انرژی و 
آسیب های محیط زیستی را به طور جداگانه رفع کرد. با این وجود، دولت ها و صنایع، 
بیشتر به سمت نیروگاه های گازی و سیکل ترکیبی حرکت می کنند که هم آب، گاز و 
گازوئیل زیادی نیاز دارند و هم به محیط زیست آسیب می رسانند و تنها دلیل آن ها، 

پایین تر بودن هزینه سرمایه گذاری اولیه است.

مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران از انجام 
۱۲ هزار و ۵۲۵ نقطه ضخامت سنجی از ابتدای امسال تاکنون 

در این شرکت خبر داد.
مهرداد کاهکش مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران گفت: 
آزمایش  های ضخامت سنجی، آلتراسونیک و بررسی نقاط مستعد خوردگی 
۱۲هزار و ۵۲۵ نقطه مستعد خوردگی که بیش از ۳۲۰ هزار دسی مترمربع را 
شامل می شود در تأسیسات و خطوط لوله شامل چهار ایستگاه تقویت فشار 
ضعیف گچساران، ایستگاه های تقویت فشار و تزریق گاز گچساران و نرگسی، 
مجتمع گاز و گاز مایع ۱۲۰۰، چندراهه های گازی گچســاران و لخته گیر 

سیاهمکان با موفقیت انجام شد.
وی اظهار کرد: انجام این فعالیت در ۶۸ نقطه کاهش ضخامت مشاهده و 
پس از شناسایی، دستور تعویض آنها صادر شد. شناسایی این نقاط  به منظور 
ایمن  سازی محیط کار کارکنان، تأسیسات شرکت و جلوگیری از وقوع حوادث 

است.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران با اشاره به ۱۸۰ نفر 
روز تعمیرات اساسی و بازرسی دوره ای تجهیزات و تأسیسات در کارخانه  ها 
و واحدهای مختلف، گفت: با انجام تعمیرات اساســی و بازرســی دوره ای 
تجهیزات و تأسیسات، نقاط ضعف و بحرانی تجهیزات و تأسیسات شناسایی و 

برنامه ریزی برای تعمیر و رفع عیوب آنها انجام شد.
کاهکش افزود: اندازه گیری و پایش میزان خوردگی داخلی در تأسیسات و 
خطوط لوله در ۷۰ نقطه بوده که با انجام پایش  خوردگی داخلی در تأسیسات 

از وضع و میزان خوردگی داخلی اطلاعات کامل به دست آمده، همچنین با 
بهینه سازی و تنظیم میزان تزریقی مواد ممانعت کننده از بروز خوردگی شدید 

جلوگیری شده است.
مهرداد کاهکش مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز گچساران با تقدیر 
از کارکنان سخت کوش نفت گچساران به اقدام  های انجام شده در اداره بازرسی 
فنی و خطوط نفت و گاز این شــرکت اشاره و اظهار کرد: بازرسی دوره ای و 
مستمر سامانه های حفاظت کاتدی نصب شده روی خطوط لوله زیرزمینی، 
همچنین اندازه گیری مقدار اختلاف ظرفیت الکتریکی خطوط و لوله حفاظت 
کاتدی به تعداد ۲ هزار و ۹۰۰ مورد و بازرسی سامانه های تزریق پیوسته مواد 
شیمیایی در تأسیسات و خطوط لوله در مجموع به ۳۲۴ دستگاه با موفقیت 

انجام شد.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی گفت: 
فهرست مواد خام و نیمه خام تولیدی صنعت پتروشیمی 

باید اصلاح شود.
آقای احمد مهدوی ابهری افزود: برای احداث شرکت های پتروشیمی 
تولید متانول در کشــور، به غلط، زیاد مجوز داده شده است. اکنون ۸.۵ 
میلیون تن واقعی این محصول را داریم که ۱۴ میلیون ظرفیت تولید دارد 

و قرار است ۶ واحد مطالب دیگر با نام میلیون تن ظرفیت احداث شود.
وی ادامه داد: در آینده حدود ۲۲ تا ۲۳ میلیون تن متانول در کشور تولید 
خواهیم کرد که سبب تبدیل ایران به تعیین کننده قیمت متانول در سطح 
جهان می شــود؛ با مجوز هایی که در این حوزه صادر شده، باید اکنون از 
فرصت استفاده کرد.دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی 
گفت: متانول یک محصول نیمه خام اســت که از گاز طبیعی به دست 
می آید؛ برای تبدیل این محصول به محصولات زنجیره ارزش افزوده آن، 
باید سرمایه گذاری های جدیدی صورت گیرد که این سرمایه گذاری ها از 
سود واحد های متانولی فعلی باید به دست آید، اما وقتی این واحد های فعلی 
سودی ندارند، نمی توان سرمایه گذاری برای صنایع پایین دستی انجام داد.
وی همچنین گفت: برای تبدیل متانول به محصولات پایین دستی مانند 
MTO و MTP یا الفین نه سرمایه وجود دارد و نه لایسنس داریم؛ 
بنابراین باید زمینه را ایجاد کنیم تا پتروشیمی ها از سودی که به دست 
می آورند، زنجیره ارزش افزوده متانول را ایجاد کنند، اما واحد های متانولی 
با تمام مشکلاتی که اکنون درگیر آن هستند، با یک مشکل که مجلس 

برای آن ها به وجود آورده هم مواجه شده اند.
این فعال صنعت پتروشیمی با اشــاره به این که مجلس اعلام کرده 
محصولاتی مانند متانول و اوره که نیمه خام هستند باید مشمول مالیات 
برای صادرات شوند، گفت: در مورد متانول توضیح داده شد، اما در مورد 
اوره، نظر مجلس غیرکارشناسی است؛ اوره یا قابل تبدیل به کریستال و 
ملامین است که استفاده از آن در ایران و جهان محدود است و مصرفی 
ندارد یا قابل استفاده در کشاورزی است که شرکت های پتروشیمی وظیفه 
کشــاورزی کردن ندارند و فقط می توانند این محصول را برای مصرف 
در بخش کشــاورزی تولید کنند.وی تاکید کرد: در مورد متانول هم به 
طور مثال، شــرکت پتروشیمی زاگرس به دنبال تبدیل آن به محصول 
پایین دستی اتانول و در حال احداث یک واحد ۳۰۰ هزار تنی اتانول است. 
اکنون وارد کننده اتانول هستیم؛ یعنی در جایی که توانمندی داشته باشیم، 
خودمان دنبال احداث صنایع پایین دستی هستیم، اما اکنون برای تبدیل 

متانول به صنایع پایین دستی، تکنولوژی و سرمایه لازم وجود ندارد.
آقای مهدوی ابهری افزود: باید به فعالان حوزه متانول یک فرصت داده 
شود که ایران هم تولید کننده MTP شود به شرط اینکه زیرساخت های 
فنی و مهندسی و مالی لازم برای آن ها ایجاد شود؛ اگر یک طرح توجیه 
نداشته باشد، نباید به سرمایه گذار اصرار کرد که با سرمایه گذاری در آن 

 طــرح، زیان کند.وی اظهار کرد: قیمت متانــول در مقصد بین ۲۷۰ تا
 ۲۸۰ دلار است که حدود ۷۰ دلار آن صرف حمل و نقل دریایی می شود. 
از طرفی با مصرف ۹۰۰ متر مکعب گاز، یک تن متانول تولید می شود که 
هر متر مکعب، حدود ۲۲ دلار هزینه دارد؛ یعنی ۱۹۰ دلار هزینه تامین گاز 
برای تولید هر تن متانول می شود. در مجموع ۲۶۰ دلار برای تامین گاز و 

حمل و نقل دریایی نیاز است.
دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی با بیان این که 
حدود ۷۰ دلار هم هزینه مواردی مانند یوتیلیتی برق و نیروی انســانی 
است، گفت: شرکت های متانولی به زیان رسیده اند و پنج هزار تومانی که 
به عنوان سقف قیمت خوراک برای آن ها در نظر گرفته شده بود، دیگر 
پاسخگوی نیاز آن ها نیست؛ به این علت که آثار اقتصادی جنگ نظامی 
روسیه و اوکراین با کاهش قیمت متانول در چین، به واحد های پتروشیمی 
متانول در ایران برگشــته است.وی همچنین گفت: متانکس به عنوان 
بزرگترین تولید کننده پتروشیمی در جهان، نسبت به مجموعه شرکت های 
پتروشیمی ایران ظرفیت کمتری دارد، اما قرارداد درازمدتی برای تامین گاز 
دارد و اکنون که قیمت کاغذ در اروپا افزایش یافته، همچنان گاز خود را با 

قیمت ابتدای قرارداد دریافت می کند.
این مقام مســئول ادامه داد: شرکت های پتروشیمی حتی در شرایطی 
که اکنون دولت توان سرمایه گذاری در میادین گازی را ندارد، حاضر به 
سرمایه گذاری در میادین گازی شدند تا تولید گاز افزایش یابد و سزاوار این 
هستند که دولت آن ها را از شرایط سخت نجات دهد. پیش بینی می شود 
که امسال حدود ۱۵ میلیارد دلار ارز توسط صنعت پتروشیمی وارد کشور 
شــود و با عرضه محصولات به بورس کالا در داخل کشور نیز، حدود 
۲۴ میلیارد دلار ارزش ایجاد می شود.دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
صنعت پتروشیمی اظهار کرد: قرار است در سال ۱۴۰۴ که انتهای برنامه 
توسعه ۲۰ ساله است، به بیش از ۱۳۰ میلیون تن ظرفیت تولید محصول 
پتروشیمی برسیم. اکنون ظرفیت این صنعت ۱۰۰ میلیون تن است؛ یعنی 
به حدود ۴۰ میلیارد دلار، تولید ثروت می رسیم که مشکل تامین ارز حل 

خواهد شد و نیاز به صادرات نفت پیدا نخواهیم کرد.

تحویل ۸ ساختگاه احداث نیروگاه خورشیدی به سرمایه گذاران یزدی 
در نشست با سرمایه گذاران نیروگاه های خورشیدی و مسئولان استان یزد؛

رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انرژی بــرق و معاون وزیر نیرو در نشســت با 
سرمایه گذاران نیروگاه های خورشیدی و مسئولان 
اســتان یزد، از تحویل هشت ساختگاه احداث 
نیروگاه خورشیدی به ســرمایه گذاران در این 

استان خبر داد.
آقای محمود کمانی با اشاره به تصویب طرح سامانه های ۵ 
کیلوواتی تجدید پذیر برای اقشار کم درآمد کشور با همکاری 
پنج نهاد اجرایی در قالب تفاهم نامه مشــترک، گفت: برای 
استان یزد ۴ هزار سامانه خورشیدی ۵ کیلوواتی در نظر گرفته 

شــده که امروز با آغاز به کار طرح مذکور، این مهم محقق 
خواهد شد.

وی افــزود: با اجرای این طرح، انرژی پاک برای حمایت از 
اقشار کم درآمد با یک فرایند بسیار مناسب تولید شده و کمکی 

برای تامین مخارج زندگی آن ها خواهد شد.
رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق 
ادامه داد: خانواده های تحت پوشش، توسط نهاد های حمایتی 
معرفی و پس از بررسی شرکت های توزیع نیروی برق، امکان 

احداث این سامانه ها در منازل آن ها تایید می شود.
آقای کمانی گفت: بعد از این مرحله، شــرکت های بزرگی 

کــه هر کدام حداقل پنج هزار واحد را برای تامین تجهیزات 
و خدمات پس از فروش و گارانتی تعهد کرده اند، تجهیزات را 
ارائه نموده و با کمک شرکت های محلی، کار احداث سامانه ها 

و تجهیزات آن ها آغاز می شود.
وی بــا تاکید بر اینکه برای خانواده هایی که امکان احداث 
سامانه ها و تجهیزات در منازل آن ها وجود ندارد باید تمهیداتی 
اندیشیده شود، گفت: در روستا ها و شهر ها این تجهیزات در 
زمین هایی که توسط استانداری تعیین می شود نصب شده و به 

صورت تجمیعی به شبکه متصل می شوند.
معاون وزیر نیرو افزود: در مرحله دوم برای ایجاد ساختگاه های 

زیر ۱۰ مگاوات نیز باید اقدامات لازم صورت گیرد.
وی صدور مجوز در اســرع وقــت را بهترین انگیزه برای 
سرمایه گذاران دانست و گفت: امیدواریم مجوز اداره محیط 
زیست و منابع طبیعی و انشعابات در اسرع وقت صادر شود تا 

سرمایه گذاران دغدغه صدور مجوز را نداشته باشند.
وی با اشــاره به طرح تامین برق صنایع توسط وزارت نیرو 
گفت: در این طرح شرکت های صنعتی که خواهان نداشتن 
محدودیت برق هستند، با احداث نیروگاه های تجدیدپذیر و 
ارائه برق آن ها به شبکه، به همان میزان مشمول قطعی برق 

نمی شوند.
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